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 الممخص
تتىاكؿ ٌذي الدراسة بالبحث كالتحمٓؿ، إستراتٓجٓة الإختراؽ الركسْ لهىطقة الساحؿ 
الإفرٓقْ، هف خلاؿ إستقراء السٓركرة التارٓخٓة لٍذا التكاجد عبر إستكشاؼ أٌـ الأدكات 

بة كالبعٓدة الهدل، كها تتطرؽ الدراسة  كألٓات الهكظفة أك الهستعهمة لتحقٓؽ أٌدافٍا القرٓ
إلِ إبراز السعْ الركسْ لتكرٓس تكاجدي بدكؿ الهىطقة فْ ظؿ إىعكاسات ذلؾ التكاجد 

عمٍٓا، هع تحدٓد هكاقؼ القكل التقمٓدٓة كالىافذة فْ هىطقة الساحؿ الإفرٓقْ تجاي التكاجد 
الركسْ الهزاحـ، إلِ أف تصؿ الدراسة فْ الأخٓر إلِ  تقدٓـ إستشراؼ بخصكص هستقبؿ 

 .التكاجد الركسْ فْ هىطقة الساحؿ الإفرٓقْ
 
 

 الكممات المفتاحية 
ة الإستراتٓجٓة الركسٓة-هىطقة الساحؿ الإفرٓقْ–الإختراؽ  تحقٓؽ الهصالح –الرؤٓ

 . التكاجد الركسْ فْ هىطقة الساحؿ الإفرٓقْ–الركسٓة فْ الساحؿ 
 

Abstract 
This study deals with research and analysis the strategy of the 

Russian penetration of the African Sahel region, by inducing the 

historical process of this presence by extrapolating the most 

important tools and mechanisms employed  or used to achieve its 

near and long-terms goals. It should, while definingthe positions of 

the traditional and influential powers in the African Sahel region 

towards the competing Russian presence, until the study reaches in 

the end to provide a fosight regarding the future of the Russian 

presence in the African Sahel. 
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